

**MINISTRY OF EDUCATION OF THE REPUBLIC OF BELARUS
BELARUSIAN STATE UNIVERSITY
FACULTY OF INTERNATIONAL RELATIONS
Department of International Law**

Annotation to the master's thesis

**THEORETICAL AND LEGISLATIVE ISSUES
OF CRIME PREVENTION IN THE REPUBLIC OF BELARUS
AND THE PEOPLE'S REPUBLIC OF CHINA**

CHEN ZEYUN

Scientific supervisor:
PhD in Law, Associate Professor
M.A. Gorodetskaya

Minsk, 2025

GENERAL DESCRIPTION OF THE WORK

Structure and content of the master's thesis: 41 pages, 3 chapters, 50 sources used, 1 table.

Keywords: CRIME, CRIME PREVENTION, SOCIAL CONTROL OVER CRIME, STRATEGIES FOR COMBATING CRIME, POST-MODERNISM, PREVENTIVE MEASURES, PREVENTIVE LEGISLATION

The aim of this dissertation is to examine the theoretical foundations of crime prevention as a key area of state activity, as well as to conduct a comparative legal study of the preventive legislation of the People's Republic of China and the Republic of Belarus.

The object of the study is social relations in the field of crime prevention. The subject of the study is the set of legal norms regulating crime prevention in the People's Republic of China, as well as scientific publications on the topic of the study.

Research methods: general scientific methods (dialectical, systemic, analysis, synthesis, analogy, deduction), traditional legal methods (formal-logical, comparative-legal).

Novelty and significance of the research: The rapid transformation of crime throughout the world and the change in the criminogenic determinants that influence it require urgent response measures, not only criminal law measures, but also softer, preventive measures - criminological measures. The dissertation analyses the concept and types of crime prevention and the transformation of approaches to its definition. It studies the evolution of legal regulation and the organisation of preventive activities in the People's Republic of China and the Republic of Belarus.

Recommendations for using the results: The results of this work are aimed at developing ideas about crime prevention and formulating recommendations for the further development of preventive legislation, the implementation of national criminological policy, and the development of international cooperation.

ОБЩАЯ ХАРАКТЕРИСТИКА РАБОТЫ

Структура и содержание магистерской диссертации: 41 страниц, 3 главы, 50 использованных источников, 1 таблица.

Ключевые слова: ПРЕСТУПНОСТЬ, ПРЕДУПРЕЖДЕНИЕ ПРЕСТУПНОСТИ, СОЦИАЛЬНЫЙ КОНТРОЛЬ НАД ПРЕСТУПНОСТЬЮ, СТРАТЕГИИ БОРЬБЫ С ПРЕСТУПНОСТЬЮ, ПОСТМОДЕРНИЗМ, ПРОФИЛАКТИЧЕСКИЕ МЕРЫ, ПРОФИЛАКТИЧЕСКОЕ ЗАКОНОДАТЕЛЬСТВО

Целью данной диссертации является рассмотрение теоретических основ о предупреждении преступности как о важнейшем направлении государственной деятельности, а также проведение сравнительно-правовое исследование профилактического законодательства Китайской Народной Республики и Республики Беларусь.

Объектом исследования являются общественные отношения в сфере предупреждения преступлений. **Предмет** исследования составляет совокупность правовых норм, регулирующих профилактику преступлений в Китайской Народной Республике, научные публикации по теме исследования.

Методы исследования: общие научные методы (диалектический, системный, анализ, синтез, аналогия, дедукция), традиционные юридические методы (формально-логический, сравнительно-правовой).

Новизна и значимость исследования: Стремительная трансформация преступности во всем мире, изменение криминогенных детерминант, влияющих на нее, требует неотложных мер реагирования, не только уголовно-правовых, но и более мягких, упреждающих - криминологических. В диссертации анализируется понятие и виды предупреждения преступности, трансформация подходов к его определению. Изучается эволюция правового регулирования и организации профилактической деятельности в Китайской Народной Республике и Республике Беларусь.

Рекомендации по использованию результатов: Результаты этой работы направлены на развитие представлений о предупреждении преступности и формулирование рекомендаций для дальнейшего развития профилактического законодательства, реализации национальной криминологической политики, развития международного сотрудничества.